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ACTA DE LA JUNTA ORDINÀRIA DE LA FACULTAT DE GEOGRAFIA I HISTÒRIA 
 

Dia: Dimecres, 16 de desembre de 2020  
Hora: 10 hores  
Lloc: Videoconferència *  
https://eu.bbcollab.com/guest/75e0bf70ae744395b6b249a73d770d20  
  
   

Ordre del dia:  
 
1.- Aprovació, si s’escau, de l’acta de la reunió anterior  
2.- Informació de l’equip deganal  
3.- Situació acadèmica curs 2020-21 
4.- Proposta i aprovació, si s'escau, de la composició de la Comissió Promotora del nou títol de Grau en 

Geografia 
5.- Convocatòria extraordinària d’ajuts de la Comissió de recerca de la Facultat  
6.- Tancament Pressupost de la Facultat  
7.- Actes de Nadal 2020  
8.- Torn obert de paraules  

   
*  La sessió de la Junta de Facultat es farà per aquest mitjà tenint en compte la situació d’alerta sanitària i a l’empara del que disposa l’art. 6.1 
del Decret llei 8/2020, de 24 de març, de modificació parcial del Decret llei 7/2020, de 17 de març, de mesures urgents en matèria de 
contractació pública, de salut i gestió de residus sanitaris, de transparència, de transport públic i en matèria tributària i econòmica, i d’adopció 
d’altres mesures complementàries. 

 
Assistents professorat permanent (representants amb veu i vot): 
Abelló Güell, Teresa; Beltran Costa, Oriol; Benach Rovira, Núria, Buxeda Garrigós, Jaume; Carbonell Guberna, 
Jaume; Cattini, Giovanni Conrad; Ciurans Peralta, Enric; Dantí Riu, Jaume; Estrada Bonell, Ferran; Font Garolera, 
Jaume; Fullola Pericot, Josep Ma; García Coll, Arlinda; Garí De Aguilera, Blanca; Lluch Bramon, Rosa; Mayayo Artal, 
Andreu; Petit Mendizábal, M. Àngels; Piñol Alabart, Daniel; Piqueras Céspedes, Ricardo; Santacana Torres, Carles; 
Solé Barjau, Queralt i Tous Mata, Meritxell. 
 
Estudiants: Cornellà Cort, Aina; Coral Fernández, Martí i Pla Rivas, Andrea. 
 
Representants amb veu i sense vot: 
 Clavell Garcia, Anna; Conejo Da Pena, Antoni; Gené Pinós, Pilar; Ibáñez Andujar, Àngels; López Cachero, Francisco 
Javier i Tort Donada, Joan. 
 
Altre PDI ( Representants amb veu i vot): 
Álvaro Rueda, Karen i del Mármol Cartañá, Camila. 
 
Personal d’administració i Serveis (representants amb veu i vot): 
Ariso Cruz, Sílvia, Peña Lancho, Ana Ma.; Peñalver Morral, Ana. 
 
Excusa assistència: Comas Via, Mireia; Jubany Balcells, Olga; López Bustins, Joan Albert; Obon Sanz, Maria Olga, 
Sancho i Planas, Marta 
 
S’inicia la reunió a les 10:13 h. 
 
 

Deganat 
Facultat de Geografia i Història 

C. Montalegre, 6 
08001 Barcelona 

https://eu.bbcollab.com/guest/75e0bf70ae744395b6b249a73d770d20
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1.- Aprovació, si s’escau, de l’acta de la reunió anterior  
 
S’aprova sense esmenes l’acta corresponent a la reunió del dia 14 d’octubre de 2020. 

 
2.- Informació de l’equip deganal  
 
A l’informe de l’equip deganal que es troba disponible al share point de la Junta, s’afegeixen les següents 
informacions. En primer lloc, el degà vol fer constar la felicitació a la Dra. Narotzky pel Premi Nacional Ramón 
Menéndez Pidal que li ha estat concedit recentment i també dona l’enhorabona al Dr. Roger Canals per l’ERC-
Consolidator Grant obtingut. Tanmateix, es felicita als nous directors dels departaments d’Antropologia i Història i 
Arqueologia (Drs. Aramburu i Dantí, respectivament) i a les secretàries dels mateixos (Dra. Camila del Mármol i 
Dra. Queralt Solé). Alhora, s’agraeix la dedicació als directors (Drs. Beltran i Santacana) i secretaris (Dr. Aramburu i 
Dra.  Lluch) sortints per la seva dedicació durant els darrers 4 anys. 
 
El degà informa de la reunió de la Comissió d’Espais de la Facultat que es va celebrar el dia 15 de desembre. La 
decisió més important que es va prendre va ser l’aprovació de la reserva de l’antic espai d’estudiants (situat al 
costat de la cafeteria) com a seu de l’Institut d’Arqueologia de la UB que s’acaba de crear. Aquest espai ha estat un 
focus constant de problemes en els darrers anys, a conseqüència de l’ús indegut que s’ha fet d’aquest. Aquest 
espai s’ha netejat i s’han arreglat els desperfectes que hi havia i, davant de la necessitat d’una seu per aquest nou 
institut, s’ha decidit el seu canvi d’ús. El degà agraeix al degà de la Facultat de Filosofia que permeti aquest ús, ja 
que es tracta d’un espai de Centre. 
 
També informa sobre la primera volta de les eleccions a rector que van tenir lloc els dies 10 i 11 de desembre. 
Passen a segona volta -els dies 17 i 18 de desembre- els Drs. Elias i Guàrdia. El degà demana la màxima participació 
en les eleccions dels membres de la Facultat.  
 
Per últim, informa que s’ha acabat el cribratge de COVID-19 que l’Institut Català de la Salut ha estat fent a l’edifici 
de la Facultat. Un cop finalitzat, es desinfectaran i es tornaran a habilitar els espais que s’han fet servir. 
 
La secretària acadèmica de la Facultat, Dra. Arlinda Garcia, informa que el dia 15 de desembre va finalitzar el 
termini per a la presentació de propostes al II Concurs Mural de la Facultat, concurs convocat per triar un mural 
per al vestíbul petit del tercer pis. Comenta que s’han rebut 4 propostes i que abans de vacances de Nadal es 
reunirà el Jurat per triar-ne el guanyador. 
 
El Dr. Daniel Piñol afegeix al que consta en l’informe de l’equip deganal la informació sobre la reunió extraordinària 
de la Comissió Acadèmica de Grau de la Facultat, celebrada el dia 15 de desembre, amb l’objectiu d’aprovar el 
reconeixement d’activitats. Explica que es va aprofitar per parlar amb els caps d’estudis sobre la docència al segon 
semestre. Insisteix en el fet que s’ha preguntat diverses vegades al rectorat sobre aquest tema i que la resposta 
sempre ha estat que cal estar pendent de la informació de les autoritats acadèmiques. Es va acordar que a la Junta 
de Facultat d’avui es parlaria del tema, cosa que es farà en el punt 3 de l’ordre del dia. 
 
La Dra. Núria Benach explica que, en temes d’innovació docent, se segueix treballant en la docència virtual -tema 
més important en aquests moments-. S’han fet 2 cursets, s’està preparant algun curs més i també una guia de 
recursos. El becari de suport al professorat en docència virtual segueix atenent les consultes que li arriben. Pel que 
fa als temes de qualitat, s’està treballant en els informes de seguiment que s’han de lliurar a finals de gener que 
afecten els màsters en Estudis Llatinoamericans i en Estudis Avançats en Arqueologia i també en les acreditacions 
dels dos graus i quatre màsters que han de passar per aquest procés durant aquest curs. També informa de l’acte 
organitzat per la Comissió d’Igualtat que va tenir lloc el dia 25 de novembre, amb motiu del Dia Internacional per a 
l’eliminació de la violència contra les dones. 
 
El Dr. Carbonell informa sobre les dades d’admissió als programes de doctorat de la Facultat. Les xifres de 
matrícula no es poden proporcionar encara, ja que aquesta encara s’està fent. Informa que, contràriament al que 
es pensava, hi ha més estudiants admesos que a l’any passat, o sigui que la pandèmia i les seves conseqüències no 
ha afectat. En conjunt, hi ha un total de 90 estudiants admesos de nou accés, davant dels 88 del curs passat. 
Desglossat per programes, el de Cultures Medievals en té 9 (11 el curs passat). La Dra. Blanca Garí corregeix 
aquesta dada explicant que cal afegir una persona més, que ha estat admesa en el darrer moment. Per tant, serien 
10 persones. El de Geografia, Planificació Territorial i Gestió Ambiental, tindria un total de 14 (11 el curs passat). 
Finalment, el de Societat i Cultura compta amb 67 (l’any passat 65).  
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Les dades desglossades per àmbits són les que consten al següent quadre: 
 

TAULA ADMESOS ALS DOCTORATS DE LA FACULTAT DE GEOGRAFIA I HISTÒRIA (UB) 
CURS 2020/21 

 

 
 
 
El Dr. Carbonell indica que caldrà veure si aquesta xifra es tradueix en matrícula o si es produeix alguna baixa. No 
obstant això, fa una valoració positiva de les xifres.  
 
Informa també que ja es disposa del calendari d’acreditació dels programes de doctorat i que a partir de gener 
s’haurà de començar a treballar. 
 
S’obre un torn obert de paraules en relació amb les informacions de l’equip deganal. En primer lloc, el Dr. Fullola 
intervé per celebrar que es disposa d’un espai per l’Institut d’Arqueologia. Agraeix les gestions fetes des del 
deganat per aconseguir-lo. També pregunta sobre els recursos disponibles per equipar aquesta nova seu.  
 
El Dr. Mayayo intervé per demanar que s’aposti per la presencialitat. Diu que s’ha d’intentar celebrar la lectura de 
tesis doctorals en format presencial o semipresencial. Sobre la docència al segon semestre, creu que s’hauria 
d’intentar que aquesta fos presencial, sobretot en el cas dels màsters, perquè es tracta de grups petits i la facultat 
compta amb un aulari adequat per poder acollir-la. Finalment, demana la presencialitat en les assignatures del 
grau per fer possible l’avaluació no virtual quan aquesta sigui necessària.  
 
El Dr. Piñol respon a la intervenció del Dr. Mayayo explicant que la planificació del segon semestre està feta 
pensant en una presencialitat total. No obstant això, a hores d’ara, tot apunta que aquesta s’haurà de reajustar en 
funció del que es pugui fer. Insisteix en que el fet que ja s’estan fent pràctiques i exàmens presencials a diverses 
assignatures, seguint les indicacions del rectorat i els acords de la comissió acadèmica, i sempre en format reduït, 
garantint la seguretat de l’alumnat i professorat. De cara al segon semestre, caldrà acordar què fer. El degà 
insisteix que s’intentarà anar cap a una màxima presencialitat, però també afirma que cal garantir la seguretat i 
respectar les indicacions de les autoritats acadèmiques i sanitàries. Pel que fa a la lectura de tesis doctorals, el Dr. 
Jaume Carbonell indica que la darrera instrucció del rectorat indicava que s’havien de fer en format on line. Afegeix 
que l’experiència en les lectures de tesis on line és bona, però apunta que, tan aviat com es permeti, s’obrirà la 
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possibilitat a que aquesta es faci en format presencial. El degà aprofita per recordar que, d’acord amb les darreres 
dades que es disposen i que constaran a la Memòria Acadèmica de la Facultat del curs 2019-20, la nostra Facultat 
és el centre de la UB amb més tesis llegides en els darrers tres anys, motiu pel qual cal felicitar-se. 
 
3.- Situació acadèmica curs 2020-21 
 
El Dr. Daniel Piñol comenta les taules penjades al share point de la Junta que aporten les dades definitives de 
matriculació del curs 2020-21. Pel que fa a l’entrada d’estudiants de primer, les dades són: Antropologia: 122, 
Arqueologia: 74, Geografia: 57, Història: 266, Història de l’Art: 183 i el doble Grau en Arqueologia i Història: 20. En 
general, fa un bon balanç de la matrícula. Sobre el Grau en Geografia, aclareix que, del total de 60 places que 
s’ofereixen, s’han cobert 57, però insisteix que els arribats en segona assignació representen un percentatge molt 
elevat del total. 
 
Respecte als màsters, les dades, en general, són bastant bones i, encara que s’aprecia una certa davallada en 
alguns màsters, aquesta ha estat inferior del que s’esperava. Comenta que, en conjunt, la UB ha tingut una 
davallada d’un 19% en la matriculació als màsters. 
 
Abans d’entrar en la situació de la docència al segon semestre, el Dr. Daniel Piñol intervé per deixar constància de 
la defensa del paper dels caps d’estudis, davant d’algunes crítiques i comentaris que qüestionaven la seva tasca. 
Creu que aquestes crítiques són inadmissibles i vol fer un reconeixement de la tasca d’aquests per la gestió del dia 
a dia, per adaptar la docència a una realitat canviant i també per la feina de donar resposta i solucions a les 
qüestions presentades per estudiants i professorat. El degà se suma al suport als caps d’estudi i reconeix el seu 
treball continuat per organitzar el dia a dia.  
 
El Dr. Piñol reprèn el tema sobre la docència al segon semestre. Recorda que els plans docents no es poden 
modificar, però sí que es poden afegir addendes. Explica que a la darrera comissió acadèmica de graus de la 
Facultat van haver-hi intervencions demanant què fer i, per aquest motiu, es trasllada aquest tema a la Junta de 
Facultat d’avui. 
 
El Dr. Ferran Estrada intervé per agrair el suport de l’equip deganal a la feina dels caps d’estudis. Insisteix que, 
malgrat la situació, els graus estan funcionant prou bé. En relació amb la docència al segon semestre, demana ser 
proactiu, ja que tot sembla indicar que el segon semestre s’haurà de començar en format virtual. Demana no 
esperar al mes de gener i diu que creu que s’hauria de prendre la decisió de passar tota la docència a format no 
presencial. Afegeix que si de cara a setmana santa la situació sanitària millorés, es podria tornar a format 
presencial. Demana una decisió abans de Nadal perquè el professorat tingui temps a adaptar-se al format no 
presencial. Donada l’argumentació del Dr. Estrada, el degà demana al Dr. Daniel Piñol que es faci una reunió de la 
comissió acadèmica de grau de la Facultat abans de vacances per fixar aquesta posició. El Dr. Piñol indica que es 
farà una reunió amb els caps d’estudi i coordinadors i coordinadores de màster el dia 22 de desembre per acabar 
de perfilar un comunicat informant del pas al format de docència virtual per al segon semestre. Aquest comunicat 
tindrà el suport de la Junta de Facultat. 
 
4.- Proposta i aprovació, si s'escau, de la composició de la Comissió Promotora del nou títol de Grau en 
Geografia 
 
El degà explica que al share point de la Junta s’ha penjat un document amb tota la informació sobre la proposta de 
CPTG: composició, criteris, funcionament i els membres que es proposen. Indica que l’objectiu d’arribar al màxim 
consens s’ha aconseguit: tant el Consell d’estudis del Grau en Geografia com el Consell de departament de 
Geografia ha ratificat aquesta proposta. Ara només resta l’aprovació de la Junta i així aquesta comissió podrà 
començar a treballar. El degà comenta que es tracta d’un procés necessari per donar una empenta definitiva a la 
Geografia de la UB. Explica que és important tenir una bona entrada d’estudiants en primera opció, ja que aquest 
factor  va molt lligat amb l’abandonament. Insisteix que es tracta d’un procés on està tothom implicat (deganat, 
departament i consell d’estudis) i que és el millor per la Geografia de la UB. El procés de verificació farà possible la 
implantació del nou grau pel curs 2023-24. 
 
S’aprova la proposta sense cap vot en blanc ni en contra i amb 32 vots a favor. 
 
El Dr. Joan Tort intervé per dir que és el camí lògic i agraeix el suport de la Junta. Indica que són conscients que 
s’estan jugant el futur i mostra la seva satisfacció pel suport rebut. 
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5.- Convocatòria extraordinària d’ajuts de la Comissió de recerca de la Facultat  
 
El Dr. Jaume Buxeda explica que el Contracte Programa de Recerca de la Facultat d’aquest any ha significat el nivell 
d’ingressos més elevat rebut per la Facultat per aquest concepte en els darrers anys. En total, la Facultat ha rebut 
per aquest concepte un total de 70.615,54 euros. Inicialment, hi havia l’amenaça que el segon pagament anual per 
aquest concepte no arribés -degut a la possibilitat que el rectorat es quedés amb una part d’aquests diners per a 
cobrir les despeses extraordinàries derivades de la pandèmia-, però, al final, els diners han arribat íntegrament. 
Paral·lelament, s’ha produït un dràstic descens de peticions d’ajuts a la Comissió de recerca per a l’organització 
d’activitats i per a bossa de viatge. Per aquest motiu, s’ha generat un romanent important de diners (uns 33.000 
euros) destinats a ajuts de la Comissió de recerca de la Facultat. Davant del perill que aquests romanents es perdin 
si es guarden per l’any vinent (en cas de no ser gastats, van a la caixa general de la UB i cal demanar el seu retorn, 
sense cap garantia que així sigui), la Comissió de recerca de la Facultat ha acordat convocar uns ajuts 
extraordinaris, ja que si es tracta d’una partida compromesa, no passaran a la caixa general. S’han fet algunes 
reunions de la Comissió per acabar de decidir la proposta de nous ajuts, però aquesta encara no està tancada del 
tot.  
 
D’una banda, coincidint amb la convocatòria de l’ajut del vicerectorat de recerca de cofinançament per a la 
substitució d’equipament obsolet, s’ha proposat que una part d’aquest romanent vagi a ajudar a cofinançar el 50% 
no cobert pel rectorat en aquesta convocatòria. En la convocatòria anterior d’aquest ajut, per poder optar a aquest 
ajut del vicerectorat, el 50% de la despesa havia de ser cobert pel grup de recerca, situació complicada a causa del 
baix percentatge de grups de recerca de la Facultat que disposen de finançament del SGR En la convocatòria 
anterior, un 10% el va posar la Facultat, però els grups havien de finançar la resta, el que va impossibilitar que 
molts grups poguessin optar a aquests. Aquest fet també explica que la Facultat fos una de les que menys 
finançament va aconseguir en aquesta convocatòria. Per aquest motiu, la Comissió de Recerca de la Facultat va 
decidir que 14.400 euros anessin a una convocatòria que ajudés a cobrir el cofinançament dels grups de recerca en 
la convocatòria de substitució d’equipament obsolet. Aquesta va publicada el 15 de desembre. El dia 18 de gener 
finalitza el termini per a la presentació de sol·licituds i el 25 de gener es reunirà la comissió de recerca per resoldre-
la. Dependent del volum de peticions i de la transversalitat d’aquestes, es finançarà entre un 10 i un 50 % del que 
se sol·liciti. Es vol prioritzar els laboratoris de la Facultat, entenent que són els més transversals i que beneficien a 
més gent. S’està treballant per definir una convocatòria per destinar la resta de diners (uns 18.000 euros), la qual 
s’acabarà de decidir en una nova reunió.  
 
El Dr. Fullola pregunta sobre si es pot concretar més el percentatge que haurà d’assumir el grup de recerca i el que 
assumirà la Facultat. El Dr. Buxeda respon que es farà una priorització de les peticions que portin associada un 
compromís de cofinançament dels grups de recerca. No obstant això, les bases estableixen que es pot fer una 
petició sense finançament del grup de recerca per poder obrir a la convocatòria al màxim possible. Si s’argumenta 
que és molt necessari i beneficia a tothom, el finançament podria arribar al 50%. Com a mínim, un 10% de totes les 
peticions de la facultat seran finançades per la Comissió de Recerca. 
 
6.- Tancament Pressupost de la Facultat  
 
El degà agraeix a l’Administradora l’esforç fet en aquests darrers dies per acabar de tancar el pressupost i poder 
presentar aquesta documentació a la Junta. 
 
L’administradora de centre comenta els documents de tancament del pressupost que es troben penjats al 
sharepoint. El més important quan a despeses són les llicències per a la compra del programa Mapviewer 
(3.299,67 €) i pels armariets instal·lats (8.768,14 €). Insisteix en el canvi que ha hagut: en anys anteriors, hi havia 
una partida específica per a les pràctiques de camp de l’ensenyament d’Arqueologia. Aquest any, aquesta partida 
queda integrada en la de “Contracte programa i accions per a l’ensenyament superior”.   
 

 
7.- Actes de Nadal 2020  
 
Davant la impossibilitat d’organitzar l’acta de Nadal de la Facultat, seguit del tradicional vermut, la secretària de la 
Facultat explica com seran els actes de Nadal 2020. En primer lloc, s’està finalitzant el muntatge d’un vídeo que 
s’enviarà a tots els membres de la facultat que consta de fragments de les entrevistes al personal jubilat -com a 
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homenatge i comiat dels mateixos-, la gravació de dues actuacions de la Coral de la Facultat, una presentació d’un 
minut dels treballs guanyadors del Premi Temps, Espai, Forma 2020 (feta pels mateixos guanyadors) i el missatge 
de felicitació de degà. El degà agraeix a la Sra. Anna Garcia per la seva dedicació al muntatge. 
 
Finalment, s’explica la iniciativa de fer un sorteig de quatre paneres nadalenques (dues entre el col·lectiu del PAS i 
dues entre el PDI).  
 
8.- Torn obert de paraules   
 
No n’hi ha. 
 
El degà finalitza la reunió desitjant bones vacances de nadal, demanant la màxima responsabilitat en les trobades 
familiars i esperant retrobar-nos al mes de gener, amb el desig que el Nadal vinent es pugui celebrar de manera. 
 
A les 11:50 hores, el degà aixeca la sessió, de la qual, com a secretària, estenc aquesta Acta. 
 
ACORDS 
 
[1] S’aprova la composició de la CPTG del nou Grau en Geografia de la UB. 
 
 
 
 
Vist i plau 
         
 
 
 
La Secretària       El Degà 
Dra. Arlinda GARCIA COLL      Dr. Ricardo PIQUERAS CÉSPEDES 
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